
 
  
 

 

 
 

Consell Escolar Municipal del Districte de Nou Barris 
Acta de la sessió de 19/04/2017       - 1 - 

 

 

 

 

 

ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL ESCOLAR 
DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 

Data: 19 d’Abril de 2017 
Lloc: Sala d’Actes de la Seu del Districte Municipal de Nou Barris 
Hora: 18 h. 
 
Presideix:  

- Sra. Yolanda Fortes, Consellera d’educació del Districte de Nou Barris 

 
Assistents: 
 
Pel sector de la Direcció de Centres escolars Públics 

- Jordi Moncosí. Direcció. Institut Barcelona-Congrés. 

- Cristina Fisas. Direcció. Escola Tibidabo 
- Àngels Cadena. Direcció. Escola Mercè Rodoreda 
- Ricard Roura. Direcció. Escola d’Art Superior Deià 

 
Pel sector de la Direcció-Titular de Centres Concertats 

- José Emilio Molina. Direcció. CC Molina 
- Francesca Sáez. Direcció. CC Prínceps 23 d’Abril 
- Joan Vives. Direcció. CC Bemen 3 

 
Pel sector de Professorat de Centres escolars Públics 

- Àngel Marzo. Professorat. CFA Canyelles 
- Vanesa Rodríguez. Professorat. Escola Víctor Català 

 
Pel sector de Professorat de Centres Concertats 

- Pere Casas. Professorat. CC Bemen3 
- Eduard Andrés. Professorat. CC Pia Luz Casanova 

 
Pel sector AMPA Centres Concertats 

- Manoli Màrquez. AMPA. CC FEDAC Amilcar 
 
Pel sector Pares / Mares de Centres escolars Públics 

- Emma Deusdat. Pares/Mares. Escola El Turó 
 
Pel sector Pares / Mares de Centres Concertats 

- Juan José Garzón. Pares/Mares. CC FEDAC Amilcar 
 
Pel sector PAS de Centres Concertats 

- Anselmo Berruezo. PAS. CC Pia Luz Casanova. 
 
Pel sector dels sindicats 

- Mireia de la Rubia Garrido. Sindicats. CCOO 

- Montserrat Terrones Freijo. Sindicats. CCOO (Lleure educatiu sociocultural) 

 

Pel sector dels consellers 

- Joan Medina Rodríguez. Conseller (Barcelona en comú) 
- Raül Medina Román. Conseller (grup C's) 

 
Districte de Nou Barris 
 
Pl. Major de Nou Barris, 1 
08042 Barcelona 
93.291.68.00 
www.bcn.cat/noubarris 
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- Adrià Ventura Ramos, conseller (grup PdC) 

 

Pel sector entitats 

- Carles Benito Lupiañez. Coordinadora d’Associacions pares/mares de Nou Barris 

- Andreu Varela. Plataforma Xarxa 0-18, Nou Barris 

 

Pel sector de l’administració educativa 

- Jacinto Ferrer. Director CRP Nou Barris 
- Saül Dalmau, Consorci d’educació 
- Josep Antoni Martínez, Inspecció districte Nou Barris 

 
Convidats: 

- Montse Gaja Rodríguez, UNED 
 
Secretària: 

- Maria Iborra Cano, Consell Escolar Municipal de Nou Barris 
 
ORDRE DEL DIA 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
2. Nou RRI i altres canvis a la documentació del CEMB i CEMD. Albert Pérez, secretari 

CEMB. 
3. Informe sobre educació al districte de Nou Barris. Yolanda Fortes, Consellera 

d’educació del districte. 
4. Actualització i síntesi del Pla de xoc per l’educació al Districte de Nou Barris. Xarxa 0-

18 
5. Torn obert de paraules 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
PRIMER PUNT.- 
La consellera planteja que si ningú té cap esmena es pugui aprovar l’acta anterior. Es dóna per 
aprovada l’acta de la sessió anterior sense esmenes. 
 
SEGON PUNT.- 
El Consell Escolar Municipal, tant els de districte com el de Ciutat, tenen aquest curs en revisió 
la seva filosofia, el seu reglament i la seva composició. Basant-se en la Mesura de Govern, 
“Impuls al projecte educatiu de ciutat per fer de Barcelona una capital de la innovació 
pedagògica”, del mes de febrer de 2016, s'ha fet un altra MG, “Consell Escolar Municipal de 
Barcelona, consell educatiu de la ciutat”, de febrer de 2017 (que s'ha d'actualitzar políticament 
a cada districte de la ciutat), que anuncia canvis, en el sentit d'ampliar els membres de dret dels 
Consells a l'educació no formal, a l'educació no obligatòria (Bressols, per exemple), entre 
altres. 
Aquesta ideologia de base, comporta canvis al Reglament de Règim Intern (RRI) i en el 
Reglament de Constitució. Aquestes últimes documentacions comporten intervencions diferents 
en el temps i en els actors. La que s'ha establert com a prèvia, i per a la qual us vam demanar 
col·laboració, és la revisió del Reglament de Règim Intern (RRI). S'han fet uns primers canvis al 
CEMB, i uns altres han estat introduïts pel membres que es van reunir al districte de Nou 
Barris, i amb altres que es faran en altres districtes de la ciutat, s'acabarà de valorar la 
idoneïtat, i es presentarà al plenari de juliol de 2017 del CEMB. 
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En quan a la Mesura de Govern, “Consell Escolar Municipal de Barcelona, consell educatiu de 
la ciutat”, cada districte el podria adaptar a la seva realitat, i s’hauria de presentar al CEMD del 
tercer trimestre (aproximadament, al mes de juny). 
 
Els altres documents que necessàriament s’hauran de tocar són: 

-Reglament de Constitució del CEMB i CEMD, en el qual estan treballant els 
serveis jurídics de l’IMEB. S’haurà d’aprovar al Plenari de la ciutat. 
-Decret de Composició del Consell Municipal, que hauria de resoldre la 
Generalitat de Catalunya. 

En tots els casos es tracta d’aproximar-se a la realitat i treballar per la millora de la participació, 
que si bé els canvis semblen ajudar, serà la quotidianitat qui ens confirmarà que podem ampliar 
la gent que participa fent entrar a gent no sols dels aprenentatges formals i obligatoris. 
 
La Consellera proposa fer un grup de treball per adaptar la Mesura de Govern, “Consell Escolar 
Municipal de Barcelona, consell educatiu de la ciutat” al districte. Es proposarà una data per a 
la primera trobada, s’enviarà el material de treball amb la cita, així com el RRI revisat per 
alguns dels membres del CEMD 
 
TERCER PUNT.- 
La Consellera explica l’Informe sobre educació al districte de Nou Barris, una part de l’informe 
sobre el districte presentat per la Regidora a l’Audiència Pública. 
Els membres assistents apunten mancances en certs temes i apartats, com ampliar el tema de 
la Diversificació Curricular o el programa del CRP de Servei Comunitari d’Aprenentatge i 
Servei, que no surt mencionat. 
Xintu Ferrer, director del CRP, menciona també la Mesura de Govern “Parc Tecnològic 
Barcelona Activa: un espai de referència per a la Indústria Avançada a Barcelona”, que parla de 
treball entre el parc tecnològic i el CRP, de la qual desconeix la gestació. 
Jose Emilio Molina, del CC Molina, planteja que, en la ullada ràpida que li ha pogut fer, no ha 
trobat cap referència a l’escola concertada, quan al districte tenen les mateixes dificultats que la 
pública, pel tipus de problemàtica i necessitats educatives, cosa que es reconeix des 
d’inspecció, en mencionar els centres concretats de Nou Barris com en la posició contrària a 
l’escola elitista d’altres districtes, jugant una funció social. 
 
QUART PUNT - 
Jordi Moncosí diu que l’informe sobre educació és un calaix de sastre, de coses ja 
amortitzades, i altres són de ciutat, no són específiques de Nou Barris, però no entren al tema 
nuclear, al tema de la qualitat educativa, als resultats que s’aconsegueixen, per la qual cosa es 
pot caure en el cofoisme, però continuen moltes mancances. Diu no tenir la sensació que 
l’educació sigui un tema prioritari al districte. 
En relació a la fotocòpia d’una noticia de diari que fan circular, menciona el fracàs a secundària, 
superior que a l’educació primària, i creu que aquest fracàs és més elevat a Nou Barris que a 
Ciutat Vella, i que genera un problema molt greu d’exclusió social, sobretot als centres on es 
concentren les dificultats, siguin públics o concertats. 
Explica que el dia 06/04 van tenir una reunió amb la Gerent del Consorci on van exposar el 
resum que havien fet del Pla de Xoc en pocs punts (dels 30 anteriors), els que afecten més a 
les aules: 
 -Salut: la crisi ha afectat a les famílies, i de retruc als nens i adolescents, hi ha 
problemes d’estabilitat, hi ha problemes emocionals. 
No saben si els diferents programes que ajudaven als centres (com artteràpia), tindrà 
continuïtat. 
Als Hospitals de dia donen el alta de forma precipitada. 
A altres districtes els pares porten a teràpia als seus fills, al districte no ho fan. 
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Pensen que repartir els alumnes de manera més equilibrada, amb mecanismes concrets, 
ajudaria. No superar la ràtio de 27, no sols a 1er, si no a altres cursos, seria important, i algú 
s’hauria d’ocupar de pensar-ho. 
 -Mapa escolar. No són consultats els que estan al territori, Si s’han creat més places a 
Sant Andreu i a Nou Barris, es podria reduir i redistribuir als alumnes. 
Hauria d’haver una Comissió de matriculació igual que la que té Ciutat Vella. 
Creuen que s’ha d’intervenir abans que surtin dels instituts, de que acabin l’ESO. 
En quan als alumnes que es fa estar 15 dies a casa, hauria d’haver el Pla Jove o un altra entitat 
que se’n ocupés. 
 
Joan Medina, de BcComú, diu que s’ha fet un bon diagnòstic, sobretot del que passa fora de 
l’aula, però no està d’acord en que no s’estigui fent res. 
 
Jordi Moncosi afirma que la sobre dotació econòmica d’aquest curs ha pal·liat una mica les 
dificultats que pateixen. 
 
Àngels Cadena, diu que no és fracàs escolar, és fracàs social, però no s’ha de deixar de 
pensar en els projectes positius que es porten a terme a Nou Barris. Tots els centres de Nou 
Barris faran una presentació de “Clau de Canvi”, buscant les coses bones que fan. Creu que 
els centres no poden estar tancats en ells mateixos. 
 
Saul Dalmau explica que tot el que s’està fent a nivell del Consorci és perquè si que es veuen 
els problemes. Que la reunió amb la Gerent del C. va ser el 06/04, que els hi va prometre 
resposta. Explica que quan es tingui treballat el tema del Mapa escolar, s’exposarà a la Xarxa. 
Es va parlar també de les ràtios, i de resoldre la dificultat, a pesar dels aplicatius. Com també 
s’havia parlat de barreres econòmiques dels alumnes de Nou Barris per accedir a estudis 
superiors, diu que es va quedar en enumerar-les per buscar solucions a cada una. 
 
Andreu Varela recorda que l’informe del Pla de xoc es va presentar al mes de maig de 2016 i 
s’ha començat a respondre al 2017. 
 
Àngel Marzo demana una avaluació seriosa dels èxits i dels fracassos, i que és lògic que Nou 
Barris necessiti més recursos. 
 
Àngels Cadena explica que el to de la relació amb el Consorci va ser millor en la última reunió, 
però que com s’arrosseguen les dificultats de fa anys estan crispats. 
S’està treballant, a la Xarxa, en dos sentits: una per visibilitzar el que és positiu i en una altra 
per millorar les condicions. 
 
Carles Benito veu positiu plantejar la part positiva, però troba que s’ha de fer denúncia i ser 
crític. Algú ha de prendre decisions perquè si hi ha una decisió política, hi ha un pressupost. 
 
Josep Anton Martínez creu que no és incompatible la reivindicació de les bones pràctiques i les 
crítiques a allò millorable. Creu que a Nou Barris s’hauria de diferenciar l’ensenyament, oferint, 
per exemple, la promoció d’una llengua estrangera als centres educatius. 
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S’acaba la sessió a les 20.30 h 

 
 
 Maria Iborra 

Secretària del CEMD 
 


